
Zpráva staršovstva o životě sboru za r. 2017  
pro výroční sborové shromáždění 18. 3. 2018 

Milé a vážené sestry, milí a vážení bratři,  

rok 2017 jsme začali bohoslužbami v neděli 1. ledna 2017. Byl to první celý  můj rok 
na místě mělnického faráře. Kázal jsem na text Ez 36, 26-27 („A dám vám nové srdce a do 
nitra vám vložím nového ducha. Odstraním z vašeho těla srdce kamenné a dám vám srdce 
z masa. Vložím vám do nitra svého Ducha.“) a to prorokovo slovo poznamenalo naše 
společná setkávání i sborový život.  Žili jsme s vědomím, že Bůh nás může proměnit a také 
proměňuje. Během roku již nebyly cítit dopady  pokřivených vztahů z doby před mým 
příchodem. Vědomí, že člověk žije z Kristova odpuštění a jeho milosti, zvěstování Kristova 
odpuštění, a také modlitby nás spojovaly a určovaly naše kroky.  

Jako vždy, tak i v uplynulém roce byl kladen hlavní důraz na bohoslužby. Sbor se 
k nim sešel 55x. 44x jsem kázal já, 2x sloužil bratr Sivek z Prahy, 2x sloužil bratr Hon 
z Prahy Kobylis, 1x sestra seniorátní farářka Míla Hoffmanová z Poděbrad, 2x bratr farář 
Miloš Rejchrt z Prahy, dále bratr farář Vavrečka ze Zádveřic a bratr farář Joel Ruml, 
seniorátní farář ústeckého seniorátu. 1x zde kázal bývalý mělnický farář Jan Opočenský. 
Jednou zde také kázal bratr farář Roman Poruben z Kežmarku. Jedny bohoslužby byly 
hudební. Předneseny byly Dvořákovy Biblické písně. Na klavír hrál profesor konzervatoře 
Radomír Melmuka, zpívala zpěvačka Ludmila Hudečková. Krátkými biblickými úvahami 
jsem pásmo písní prokládal já.  

Bohoslužby v kazatelských stanicích Vysoké se konaly 15x, ve Štětí 10x. Zde se 
konaly bohoslužby 2x v kapli v parku, 7x u sestry Bohatcové, 1x u sestry Ďabolkové. Na 
Vysoké v neděli 14. května byly dětské bohoslužby.  

Konaly se také 2x měsíčně bohoslužby v Centru seniorů. Po počátečních 
organizačních rozpacích pracovníků Centra se podařilo uskutečňovat pravidelná setkávání.  
Obyvatelům je konání bohoslužeb sdělováno, tabule s termíny je na vývěsce před kaplí. Do 
Centra seniorů se mnou pravidelně docházela sestra Milena Vyhlasová, která četla první čtení 
a poslání a také se na setkáváních podílela organizačně. Jednoduše taková jistota. Velké díky.  

Podle svých především zdravotních a rodinných možností s námi jezdila i moje žena 
Eliška, aby doprovázela zpěv na elektrické varhany.  Pomáhala tak významně v oživení  
bohoslužeb i v radostném  zpěvu. Velké díky.                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                

Biblické hodiny jsme konali od října do června vždy v 18.00 hod. Tento čas byl 
stanoven proto, aby se biblických hodin mohli účastnit i zaměstnaní lidé. Žel ukázalo se, že 
změna začátku biblické hodiny není to, co by mohlo přivést zaměstnané sestry a bratry na 
biblickou hodinu. Účastnilo se většinou do deseti sester a bratří. Vykládal jsem knihu 
Nehemiášovu, později 11. kapitolu ep. Židům – Oblak svědků víry. Vedly jsme vždy otevřené, 
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zajímavé rozhovory. Je škoda, že  biblickým hodinám je ochotno svůj večerní čas věnovat tak 
málo lidí.  

V pátek ve 14.oo hod se setkávali děti k biblickým hodinám pro děti. Zpěv s kytarou, 
modlitby, biblické výklady podle Biblické dějepravy Milana Hájka. Setkávalo se do osmi dětí. 
Mezi tyto děti začala chodit dívka, která požádala o křest. Spolu s rodiči navštěvovala nejen 
biblickou hodinu pro děti, ale také nedělní bohoslužby. Je to pro mě i sbor velká radost.  

V pátek odpoledne se v kostele, kde mají vybavenu místnost, setkává skupina mládeže 
Ten Sing. Je to dobrá dlouholetá mělnická tradice. Chodil jsem na jejich schůzky, abych jim 
vykládal příběhy z bible a hovořil s nimi o aktuálních otázkách současné doby a vnášel do 
nich biblické poselství. Ten Sing se podílel na vánočních programech s dětmi, na 
Štědrovečerním zpívání v kostele i na dalších akcích. I když Ten Sing nevznikl jako složka 
sboru, je potěšitelné, že se jeho členové zapojovali do života sboru. Např. výroba adventních 
věnců a dalších adventních a vánočních předmětů, doprovázená příjemným občerstvením           
a zpěvy písní, která byla otevřena veřejnosti, byla akcí velmi vydařenou. Ale o práci YMCA          
a tensingu bude mluvit sestra Marika Loskotová, předsedkyně YMCA Mělník.  

Během roku jsme se setkali u pohřebních bohoslužeb či rozloučení zde v kostele, 
v obřadní kapli v Chloumku a v jednom případě v rodině. Poděkovali jsme za životy bratří        
a sester Kamila Pokorného, Eduarda Hanuše, Josefa Bricha, Emilie Kozákové a Ivany 
Hladíkové.  

Také jsme se spolu radovali a Pánu Bohu děkovali za pokřtěné děti Kryštofa Skalníka, 
Václava Jana Ducha, Samuela Davida Pospíšila, Ester Marii Pospíšilovou a Emu Zuzanu 
Strádalovou. Křest se odehrál během bohoslužeb, ve kterých jsem kázal já a křestní promluvu 
měl bratr farář Strádal z Prahy-Žižkova, který také jedno z dětí křtil.  

Požehnání sňatku v loňském roce v našem sboru nebylo.  

Během roku jsme začali ve vývěsce zveřejňovat Historické okénko. Historická data 
připravoval bratr Jiří Pavlíček, graficky sdělení upravovala moje žena Eliška. Po 
několikaměsíční pauze se k tomu chceme opět vrátit.  

Od svého příchodu píši pravidelně měsíčně články do mělnického bulletinu Radnice. 
Těší mě, že na ně mám bohaté pozitivní reakce nejen od členů sboru. V té souvislosti zmíním 
také mé společenské angažmá. Rozhovory s panem starostou, 19. ledna účast a projev na 
vzpomínkovém setkání u pomníku Jana Palacha, vystoupení na oslavách 25 let městské 
policie, kterého se účastnili studenti středních škol na Mělníku a jiné.  

Ve stejný den v podvečer jsme se mnozí zúčastnili vernisáže výstavy bratra Vlastimila 
Týmy in memoriam. Bratr Týma byl známým váženým členem mělnického sboru.  

5. března jsem měl ve sboru v Brandýse nad Labem přednášku na téma „Doprovázení 
umírajících a pozůstalých a syndrom ztráty“. Přednášky se zúčastnili také někteří členové 
mělnického sboru.   
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Velikonoční svátky jsme zahájili bohoslužbami se čtením pašijí na Zelený čtvrtek. Po 
nich následovala Sederová večeře.  Toto připomenutí odchodu Božího lidu z Egypta se konalo 
poprvé a bylo velmi dobře přijato. Ve velkopátečních bohoslužbách a v neděli vzkříšení jsme 
si pak přáli pokoj a stolovali s Ježíšem.  Posilující chvíle pro celý rok. 

V dubnu se zde konala pastorální konference, v říjnu seniorátní konvent.  

Během celého roku jsme udržovali a posilovali přátelské vztahy se sborem 
Evangelické lutherské církve v Kežmarku. Tyto vztahy vyvrcholily sborovou dovolenou 
v červenci v Kežmarku. Byli jsme tam týden a bylo nás 39. Bratr farář Poruben a členové jeho 
sboru nám připravili skutečně nádherné okamžiky. S manželkou jsme pak byli v Kežmarku 
ještě dvakrát.  Já jsem v Kežmarku a v Lomnici v minulém roce třikrát kázal. Byli jsme také 
hosty oslav 500. výročí Lutherovy reformace.  Oslavy bohoslužebného rázu ve velkém stylu.  

Prostřednictvím vídeňské cestovní kanceláře se zde uskutečnily tři koncerty. Japonská 
bluesová skupina (26.3), pěvecký soubor z Austrálie a pěvecký soubor z Minessoty v USA.   

Sbor trvale spolupracuje s Kruhem přátel hudby, který vede paní Bc. Jana Laubová. 
Díky této spolupráci se v kostele či Husově domě uskutečnilo několik zajímavých koncertů. 
Je to dobrá příležitost, aby do sborových prostor chodili i lidé nekonfesijní.  

Konaly se čtyři  kavárničky. Na jedné mluvili manželé Miki a Magdalena Erdingerovi 
o své cestě na Sibiř, na druhé pan Mgr. Snopek o historii Mělníka a sestra kurátorka Jana 
Jahodová pohovořila na třetí kavárničce o své cestě na Srí Lanku. 14. červa na kavárničce 
promluvila o svém pobytu ve Velké Británii sestra Zuzana Karnoltová. .  

Také Seniorátní dny mládeže se u nás uskutečnily. Bylo to 21. – 22. dubna.  

29. dubna se uskutečnila sborová brigáda. 30. dubna dopoledne byly slavnostní 
bohoslužby s Dvořákovými Biblickými písněmi a odpoledne jsme na zahradě kostela slavili 
padesátiny bratra místokurátora Jana Karnolta.  

Vydařená noc kostelů proběhla za vydatné účasti veřejnosti 9. června. Zahajoval ji 
pěvecký soubor Intermezzo, ve kterém zpívá také členka našeho staršovstva sestra Eva 
Šestáková. .   

Ve dnech 16.  6. – 18. 6. jsme se vypravili s dětmi do Herlíkovic. Bylo to vydařené 
setkání s biblickým i společenským programem. Uvědomujeme si, že práci s dětmi je potřeba 
zintenzivnit. Ochotných lidí na to zde máme dost.  

V neděli 18. 6. přijel na Mělník zájezd z Kežmarku. Večera se zúčastnil i bratr farář 
Miloš Rejchrt, který hovořil na téma Charta 77. Po přednášce a rozhovoru jsme společně 
zpívali Rejchrtovy písně.  

V neděli 25. června v kostele vystoupil soubor Augenblick, který přednesl židovské 
písně. Fantasticky zpíval bratr farář Tomáš Molnár. Škoda, že tento koncert lidé, i členové 
sboru, ignorovali.  

,3



8. října jsme kázáním bratra faráře Joela Rumla zahájili týden vděčnosti za postavení 
kostela. Večer zazpíval pěvecký soubor Intermezzo. Pokračovali jsme setkáním o historii 
kostela, večerem poezie Rudolfa Kvíze (komunisty pronásledovaní katoličtí básníci). 
V závěru týdne  díky bratru Halaškovi, který zapůjčil kostky a dřevíčka a další potřebný 
„stavební materiál a díky bratru Karnoltovi, který vše přivezl z Nymburka, a díky mládeži 
z tensingu, která se dětem věnovala, proběhlo odpolednem s dětmi „Stavíme kostel“. Po 
nedělních bohoslužbách promluvil starosta města  dr. Mikeš na téma „Církevní stavba 
uprostřed města“. Týden vděčnosti byl zakončen bohatě navštíveným večerním  koncertem 
místního souboru Chrapot.  

Začátkem zimy proběhly tři večery v rámci mikroprojektů, na jejichž realizaci jsme 
získali peníze ze seniorátu. Večer s PhDr. Ivanou Veltrubskou na téma „Krize jako 
příležitost“, s dr. Jiřinou Šiklovou „Nebezpečné závislosti současné doby“ a s Mgr. 
Kučabovou na téma „Péče o klienty s Alzhimerovou  nemocí. Byla to přednáška interaktivní, 
dialogická. Odborný úvod jsem měl já.  

V prosinci jsme v Husově domě společně s rodinou oslavili padesátiny bratra Jakuba 
Jahody. I takové události posilují soudržnost a sounáležitost členů sboru.  

Důležitým momentem v životě sboru, a také ukázkou toho, co znamená obětavost 
v konkrétním případě,  bylo vyhlášení sbírky na opravu dveří kostela. Na impulz rodiny 
zesnulého bratra faráře Jožana Kejře staršovstvo založilo fond stejného jména a během roku 
sbor shromáždil prostředky na realizaci těchto oprav. V minulém roce jsme zadali zakázku 
renomované pražské firmě a koncem roku na ní již začala pracovat. 

V závěru loňského roku jsme realizovali osvětlení kolem fary. Důležité je obzvlášť ve 
chvíli, kdy lidé chodí na večerní programy, především biblické hodiny. 

V létě jsme do oken fary instalovali sítě proti hmyzu. Poděkování zde patří především 
bratru Karnoltovi.  

Výrazným zářezem pro oblast oprav sborových objektů a také jasným rozjezdem do 
budoucnosti  bylo jednání mezi sborem (vedl jsem já ses sestrou kurátorkou) a odborem 
památek města Mělník (vedla dr. Fošumová). Díky mnoha jednáním jsme dostali první dotaci 
na opravu střechy. O výši těchto dotací i celkové výši financí na tyto opravy promluví sestra 
účetní. Po mnoha nejednoduchých peripetiích  v jednání s možnými prováděcími firmami se 
na podzim zdálo, že se zahájení oprav neuskuteční. Doslova nás zachránila firma pana Jana 
Zídka, se kterou máme velmi dobré zkušenosti. I ona však měla problémy se subdodavateli.  
A pak přišel, kde se vzal, tu se vzal,  bratr Jaromír Slabý. Jeho razance, aktivita, jeho 
odbornost a tah, nekonečná invence a veliká ochota sloužit, a také a vlastně především jeho 
hluboká víra významně umožnily dokončit první etapu opravy střechy kostela. Nyní 
připravujeme pokračování.  

V posledním čtvrtletí uplynulého roku byl bratr Slabý staršovstvem pověřen, aby dbal 
o opravy, údržbu, úpravy sborových objektů i všech dalších sborových prostor. Byl jmenován 
správcem sborového majetku. Je to pro nás všechny především velká úleva, jakkoliv to 
přináší neustálý pohyb. Ale je to pohyb životodárný. Děkujeme mu.  
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Sborovým hospodářem zůstává člen staršovstva bratr místokurátor Jan Karnolt. 
Děkujeme mu za jeho dosavadní, trvalou blízkost ve všech hospodářských otázkách sboru. 
Pro mě jako faráře je jeho blízkost důležitá a úlevná a pro sbor je jeho práce velmi potřebná. 

Poděkování staršovstva patří ovšem také sestře Lence Ondřejové za její zodpovědnou 
odbornou práci účetní. Dělá svou práci nezištně a spolehlivě.  

Mnohá léta je sborovou pokladní členka staršovstva sestra Jiřina Kasáčková. I jí 
děkujeme za její práci. Vnímám, jak ji dělá s láskou ke Kristu i ke sboru a dělá ji přesně             
a spolehlivě.  

Za mnohaletou práci v křesťanské službě děkujeme sestrám Horákové, Rejchrtové          
a Vyhlasové. Návštěvy, dopisy členům sboru, narozeninová přání a mnoho jiného přinášejí 
tyto sestry a dělají tak radost těm, kterých se jejich iniciativa týká.  

Mělnický sbor má velikou výsadu ve varhanicích a varhaníkovi. Sestry Marie Kejřová,  
Eliška Erdingerová, Lenka Pašková-Špeciánová, bratr Ondřej Strádal, a k nim také velký 
muzikant kytarista a bandžista bratr Jan Karnolt doprovází sborový zpěv. Moje žena k tomu 
přidala pokusy o vzkříšení pěveckého souboru. Všem Vám patří naše veliké díky. „Síla má         
a písnička má jest Hospodin, on se stal mou spásou“, říká žalmista. Vy zpíváte a zpěv 
doprovázíte. I díky Vám se radostně připojujeme k výroku žalmisty.  

Staršovstvo děkuje všem nejmenovaným, kteří se jakkoliv podílí na životě sboru. 
Modlitbami, finančními příspěvky, svou prací… 

Rok jsme zakončili na Silvestra také společně. Sešli jsme se v Husově domě kolem 
stolu, bylo nás nad očekávání plno. Snad kolem padesáti? Písně, modlitby, povídání, poezie, 
povídky. Nápoje a jídlo. A hlavně vděčnost. Za prožitý rok, za radost ze života sboru, za 
naději pro další rok.   

Jménem staršovstva Vám děkuji za pozornost. Všechny zprávy budou pověšeny na 
sborovou nástěnku a také na sborový web.  

Zprávu připravil: Miroslav Erdinger, farář 

Konzultovala: Jana Jahodová, kurátorka 

Schválilo: Staršovstvo 
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